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Marjon de Hond herinnert zich van haar  
jeugd op Tholen vooral de zomerse dagen 
met zwemmen in de Oosterschelde, de 
opwinding van het wakker worden met 
sneeuw, de schaatspret op de Veste en de 
eeuwige tegenwind op de Thoolse brug. 

MARJON DE HOND 
ZIET HET WEER 
EXTREMER WORDEN
Willem de Weert

Almere

Zware buien met kans op wateroverlast gaan vaker voorkomen. Foto: Edwin Paree.wantij  |  april 20232  wantij  |  april 2023 3



TOT OVER  
DE ENKELS IN  
HET WATER
Loes de Jong

Waterschade in huis. Foto: Loes de Jong.

‘We wonen nu bijna dertig jaar in de 
binnenstad van Middelburg en met veel 
plezier,’ vertelt Bernard Vercouteren van 
den Berge. Toch hebben hij en veel 
medebewoners van de Sint Jansbuurt 
tijdens hevige regen met regelmaat te 
maken met wateroverlast.

Riolering in oude 
binnenstad is  
niet berekend op 
hevigere buien.

‘De oude binnenstad is niet goed ingericht 
op zware hoosbuien. De mogelijkheden 
zijn ook beperkt,’ vervolgt hij. ‘In 2007, 
2015 en 2022 was het raak: clusterbuien 
zorgden voor het onderlopen van kelders 
en het omhoog komen van rioolwater via 
toiletten. In de schuur en kelder stonden 
we tot over de enkels in het water.’ 
Terugkijkend concludeert Vercouteren  
van den Berge dat klimaatstress zich in 
zijn buurt al veel vroeger aandiende.  
‘De afvoersystemen in de oude binnen-
stad van Middelburg, die in 1940 deels 
verwoest zijn en daarna weer opgebouwd, 
zorgen voor een onhandige wirwar van 
rioleringsbuizen, bochten en hoeken.’

Overlast in kaart
Door de inzet van Vercouteren van den 
Berge kwam een subsidie van Kern met Pit 

beschikbaar en werden door een buurtco-
mité in 2016 experts van Arcadis/Heidemij 
geraadpleegd. Samen met hen werd de 
overlast in kaart gebracht, een plan 
ontwikkeld en contact gezocht met de 
gemeente Middelburg. ‘Vooral de 
kadastrale kaart met daar op door ons 
ingekleurde mate van wateroverlast was 
een eyeopener. We zagen voor het eerst 
de omvang van de schade. Er was niet 
alleen materiële schade. We hoorden 
verhalen waarin de emoties soms hoog 
opliepen. Woonruimte of keukens in 
souterrains was in die tijd nog normaal.  
En die liepen dus onder.

Het gesprek met de gemeente ging toen 
vooral over de grens tussen eigen 
verantwoordelijkheid en de zorgplicht van 
de gemeente. Het anticiperen op water-

overlast vond men toch een zaak van de 
individuele burger, de gemeente zorgt 
voor de buizen in de straat.’

Middelburg

Marjon de Hond

Geboren: Tholen, 1972
Woont: Almere
Opleiding: Technische natuurkunde HTS; 
meteorologie en fysische oceanografie 
Universiteit Utrecht
Functie: Meteoroloog Buienradar en 
presentatrice RTL Weer. 

Veel mensen kennen haar van de 
presentatie van het  weerbericht aan het 
einde van het NOS journaal. ‘Ik ben daar 
toevallig ingerold toen ik in Utrecht 
meteorologie studeerde en de NOS op de 
universiteit langs kwam om medewerkers 
voor het weerbericht te zoeken. Na een 
screentest mocht ik op de buis, ben min 
of meer voor de leeuwen geworpen.  
Dat was in 2000. In 2009 ben ik gestopt 
toen ik na een tweede miskraam een 
burn-out kreeg.’

Een periode van herstel volgde.  
Ze verdiepte zich in de orthomoleculaire 
geneeskunde. Die bekijkt het lichaam  
als geheel. Toch lieten het weer en 
presenteren haar niet los. Ze ging weer 
aan de slag, eerst bij Omroep Flevoland 
(ze woont in Almere) en sinds 2019 bij 
Buienradar en als presentatrice van  
RTL Weer. 

Zeespiegelstijging
De Hond heeft in haar leven weer en 
klimaat zien veranderen. ‘Klimaat is het 
gemiddelde weer over een periode van 
minimaal 30 jaar. Het klimaat is aan het 
opwarmen. Dat is na de laatste IJstijd al 
tienduizend jaar aan de gang, maar is 
versneld sinds we als mensheid massaal 
fossiele brandstoffen verstoken. Dat leidt 
wereldwijd tot temperatuurstijging en 
stijging van de zeespiegel. Als het landijs 
van Antarctica verder gaat afsmelten dan 
heeft dat vooral effect op de Noordzee. 
Zeeland gaat daar door de ligging aan  
de kust zeker last van krijgen.’

Zomers
‘Het weer is de toestand van de  
atmosfeer elke dag. Ook daarin zie je 
veranderingen. Het weer wordt extremer. 

Vorige zomer werd het bijna 40 graden en 
in 2019 hadden we een extreme hittegolf 
en kwam de temperatuur zelfs boven de 
40 graden uit. Er komen in de zomer 
vaker hittegolven voor die ook langer 
duren. Ook zien we dat het voorjaar en  
de zomer afgelopen jaren droger waren. 
In Spanje zijn dit jaar nu al grote bos- 
branden aan de gang omdat het vroeg in 
het jaar al extreem warm en droog is.’ 

Extreme buien
’Onze winters worden vaker zachter  
en natter. Verder kunnen buien vooral in 
de zomer heviger worden met kans op 
wateroverlast. Dat komt omdat warmere 
lucht meer vocht kan bevatten en er in 
korte tijd dus flink wat regen kan vallen. 
Langs de kust kunnen in het najaar 
zwaardere buien voorkomen omdat het 
water van de Noordzee opgewarmd is.’

Marjon de Hond vindt vanuit haar vak  
gezien extreem weer heel interessant. 
‘Dan gebeurt er wat.  Een hele maand 
geen wolkje aan de lucht en 30 graden 
dat is heel saai voor een weervrouw. 
Vooral die verandering maakt het leuk.

‘Als het landijs van 
Antarctica verder 
gaat afsmelten, 
dan heeft dat 
vooral effect op  
de Noordzee.  
Zeeland gaat daar 
door de ligging 
aan de kust zeker 
last van krijgen.’

Willem de Weert is  
eindredacteur van Wantij

Lange periodes van droogte zullen vaker voorkomen. Foto: Edwin Paree.
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‘Mensen helpen en steunen  
elkaar bij wateroverlast.’

Hevige regenbuien zorgen voor wateroverlast in de Zusterstraat in Middelburg. Foto: Loes de Jong.

Klimaattest
In dezelfde periode vroeg de landelijke 
Deltacommissaris aandacht voor klimaat-
verandering. Hij verzocht gemeenten en 
waterschappen om klimaattesten uit te 
voeren. De gemeente Middelburg gaf daar 
gehoor aan en bracht in 2016/2017 de 
kwetsbare plekken in de stad in beeld. 
Met het idee om op de meest urgente 
plaatsen maatregelen te treffen. Met als 
resultaat dat de buurt, de deskundigen 
van Arcadis en de deskundigen van de 
gemeente in gesprek raakten. Er kwam 
een plan: aanleg van een apart regenriool 
met extra grote buizen en verbetering  
van het bestaande rioleringsplan.

Zijn de problemen verholpen?
‘Ja, en nee, ‘ zegt Vercouteren van den 
Berge. ‘De afvoercapaciteit is verhoogd, 
maar de clusterbuien blijven komen en 
worden heviger.’ Op 10 september vorig 
jaar bleek het verbeterde en gescheiden 

afvoersysteem toch nog onvoldoende te 
werken. Er was die dag sprake van een 
serie van buien met een totale neerslag-
hoeveelheid die normaal in een hele 
maand september valt. Naderhand blijkt 
dat de belasting in de Sint Jansbuurt 
oploopt tot bijna 300 liter per seconde  
per hectare, vergelijkbaar met een  
150 mm (of meer) bui die gemiddeld 
gezien ééns per duizend jaar optreedt.  
De verbeteringen werkten goed, maar 
omdat de buien zo onverwachts kwamen 
en het peil in de nabijgelegen Binnenha-
ven niet vooraf was verlaagd, werkten de 
nieuwe overstorten maar deels en met 
het stijgen van het peil in de gracht  
zelfs tegengesteld. ‘Zelf ben ik die dag 
hals-over-kop teruggekomen van mijn 
vakantieadres en vond zo’n dertig cm 
water in mijn kelder. Ook in de buurt is  
er veel schade geweest, zijn putdeksels 
omhoog gekomen en liep het water de 
huizen binnen.’

Terugslagklep
Het betekent voor hem dat je bij zulke 
regenbuien als bewoner van een laag- 
gelegen stadsbuurt naar elkaar om moet 
kijken. ‘En dat je samen nadenkt over  
wat je zelf kunt doen. Vergroenen van  
de verharding, terugslagkleppen in de 
regenpijp en zandzakken voor de deur 
bijvoorbeeld. Een overstort op zo’n 
anderhalve meter voorkomt dat de 
waterdruk in de regenpijp zo hoog wordt 
dat er water via je toilet naar boven  
komt, met alle viezigheid die daarbij komt.  
De overlast heeft ook positieve effecten. 
Mensen helpen en steunen elkaar.  
De gemeente neemt de tijd voor ons  
en geeft antwoord op de vragen vanuit  
de buurt.’ 

Wat kan beter?
Een wens uit de buurt is het deels 
onverhard maken van de Vismarkt en 
andere delen in de buurt. Juist dit plein 

leent zich daar goed voor en dat zal zeker 
helpen bij het opvangen van overtollig 
regenwater. Als het aan Vercouteren van 
den Berge ligt is dat een goede eerste 
stap. ‘Ook het aanpassen van de profielen 
van de bestrating van bol naar hol zorgt 
voor meer opvangcapaciteit in de straat 
zelf. Maar de grootste winst ligt bij het 
verder verbeteren van de samenwerking 
tussen gemeenten, bewoners en het 
waterschap.’ Hoe zit dat? De gemeente  
is verantwoordelijk voor de openbare 
riolering en moet ervoor zorgen dat deze 
goed blijft werken. Op het laagste punt 
van de riolering neemt het waterschap  
het afvalwater van de gemeente over.  
Als bewoner ben je zelf verantwoordelijk 
voor de riolering op en rond je woning tot 
en met de aansluiting op de openbare 
riolering in de straat. 

‘Als je als bewoner je hemelwaterafvoer 
kunt laten aansluiten op het (gescheiden) 

Niet berekend op hevigere buien
De openbare riolering in Nederland is niet berekend op 
hevigere buien. Als we niets doen, betekent dit dat water 
steeds vaker op straat staat en schade aan gebouwen 
toeneemt. Ook de openbare riolering van Middelburg is 
niet berekend op deze hevige buien. 
 
Wel worden nu de kwetsbare plekken in de stad aangepakt 
door de aanleg van gescheiden afvoeren voor regen 
(hemelwater) en vuil water (riool) en van grotere 
overstorten om sneller water af te voeren. De Sint 
Jansbuurt is in 2018/2019 aangepakt na de waterschade 
die ontstond in de avond en nacht van 30 op 31 augustus 
2015. Nu blijkt dus dat dit niet genoeg was. 

Loes de Jong is lid  
van de Wantijredactie. 

Bernard Vercouteren  
van den Berge 

Geboren: Middelburg, 1967
Woont: Middelburg
Opleiding: Bouwkunde gestudeerd 
TU-Delft (Master of Architecture)
Beroep: Docent en onderzoeker HZ 
University of Applied Science

Een overstortklep in de regenpijp vangt 
bij zware regenval de waterdruk op. 
Foto: Loes de Jong.

regenriool voorkom je vermenging met 
de vuilwaterafvoer en voer je het 
regenwater snel en effectief af.’ Hier zet 
Vercouteren van den Berge zich nu voor 
in. Verhuizen is namelijk niet aan de 
orde. ‘De Sint Jansbuurt is een leuke 
buurt waar het goed wonen is en de 
bewoners naar elkaar omkijken.’
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BOEREN  
MET KLIMAAT- 
VERANDERING
Leo Dalebout

Akkerbouwers Henk en Piet Aarnoutse. Foto’s: Loes de Jong.

Opgroeiend in het gezin van een boerenknecht leefde ik mee 
op het ritme van de voorspelbare seizoenen. Natuurlijk waren 
er uitschieters: in de zomer van 1976 was ik zo’n beetje alle 
vakantiedagen naar het strand, in het kletsnatte najaar van 
1974 hielpen we de boeren door met de hand en te voet de 
uien van het land te krijgen. Klimaatverandering schopt de 
voorspelbaarheid steeds vaker in de war. Hoe ervaren de 
boeren dit en passen ze hun bedrijfsvoering erop aan? 

Al 25 jaar ren ik als hardloper langs de 
boerderij (sinds 1917) van de familie 
Aarnoutse. Altijd is er een groet vanaf het 
erf, de dreef of het land van Piet (derde 
generatie) of zijn zoon Henk. De familie 
boert op circa vijftig hectare lichte en 
zware Walcherse zeeklei. De oogst bestaat 
van oudsher uit tarwe, suikerbieten, 
aardappelen en uien. 

Vochthuishouding
Henk Aarnoutse prijst zich gelukkig met 
de zeeklei: ‘Als je naar onze vochthuishou-
ding kijkt denk ik dat we tevreden moeten 
zijn. Ik heb soms wat problemen met de 
doorlaatbaarheid als er veel regen valt en 
je niet goed van het water afkomt. Maar 
als je naar de afgelopen zomer kijkt heb je 
daar dan weer profijt van, want het vocht 
wordt goed naar boven doorgegeven.’ 

Fris
Hij vervolgt: ‘Als je over de A-58 naar Goes 
rijdt en je bij Lewedorp komt, dan zie je 
het suikerbietenloof bij droogte slap 
hangen, bij ons staat het dan nog fris.’ 
Voor de uienteelt is het desondanks einde 
verhaal. ‘In tegenstelling tot suikerbieten 
wortelen uien niet diep genoeg waardoor 
ze onvoldoende groeien. Daarbij komt, dat 
ondanks een extensief interval van acht 
jaar voordat er op een perceel weer wordt 
gezaaid, ze door bodemschimmels aan 
kwaliteit inboeten.’ 

Uien
Vader Aarnoutse vult aan: ‘Uien waren 
van oorsprong een tuinbouwproduct.  
Pas vanaf de jaren zeventig, tachtig zijn wij 
die gaan verbouwen. In de loop der jaren 
zie je dat ze meer en meer last krijgen van 
schimmels. Het lijkt overigens niet zo dat 
schimmels door klimaatverandering 
langer gedijen.’ Ondanks de droogte van 
2022 kijken de boeren voor de opbrengst 
van drie van hun vier gewassen tevreden 
terug.  

Vorst
Het akkerbouwseizoen begint bij het 
ploegen, zo in oktober, november. Vader 
en zoon  ervaren niet dat het land vaker 
dan vroeger te nat is om te bewerken.  
Ze vertellen over het ploegen waarna er 

Gapinge

‘Het gebrek aan 
late vorst maakt 
dat het traditio-
nele ploegen  
uit beeld raakt.’
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vroeger standaard een fikse winter over 
het land kwam. ‘Van vorst vriest de grond 
lekker open. De kou van december of 
januari heb je niets aan, daar komt 
meestal weer een natte periode achteraan 
die de grond weer dichtslaat. In februari 
kon je nog pittige (nacht)vorsten hebben, 
die moet je hebben, de natte grond 
bevriest en zet uit, de zon is sterker, het 
wordt droger en je raakt je vocht kwijt. 
Het gaat om de verkruimelbaarheid van  
je grond. Hierdoor krijg je een mooi fijn 
zaaibed, een voorwaarde voor het goed 
kunnen ontkiemen van de te zaaien 
plantjes. Helaas vriest het niet meer 
voldoende.’ (Op de vraag of ik dan nog  
wel lid moet blijven van de Vereniging 
Friese Elfsteden wordt door vader en  
zoon hartelijk gelachen.) 

Ploegen
Decennia lang was het de gewoonte  
om na het oogsten de met tractoren en 
machines dichtgereden grond te ploegen, 
waarna die in het voorjaar weer ‘zaai-
proof’ was. Nu is het met het ontbreken 
van late vorst een uitdaging de vette 
kleikoek weer tot een goede zaai- en 

kiemgrond te transformeren. Het gebrek 
aan late vorst maakt dat het traditionele 
ploegen langzaam uit beeld raakt.

Eggen
‘In de winters regent het land nu zeiknat, 
in het voorjaar slaat het weer om, gaat 
het drogen en wordt de grond keihard 
met een slechte bewerkbaarheid als 
gevolg. We experimenteren met over- 
winterende groenbemesters, voorheen 
ploegden we ze onder. Het regenwater 
sijpelt langs de stelen en de wortels naar 
beneden, slaat de grond niet meer dicht 
en zorgt, geholpen door de vele wormen, 
voor de noodzakelijke structuur.’ Om de 
grond te kunnen laten drogen wordt de 
groenbemester uiteindelijk met eggen 
versnipperd en gemengd. Voor het  
poten van aardappelen lijkt dit een  
goede methode, voor het zaaien van 
suikerbieten en bonen kunnen de  
resten problemen gaan geven. Met  
experimenten kan het ook misgaan,  
een groenbemester met holle steel  
bleek helaas de favoriete overwinter- 
plaats voor naaktslakjes. Leo Dalebout is lid  

van de Wantijredactie.

‘Van vorst  
vriest de grond 
lekker open.’ 

Henk Aarnoutse (Gapinge, 1984) 

Switchte uit liefde voor het vak geleidelijk van 
studie en docent natuurkunde naar fulltime 
akkerbouwer. Nam, na een tijd te hebben 
samengewerkt, het bedrijf in 2016 van z’n 
vader over.

Piet Aarnoutse (Gapinge, 1946) 

Lag in de wieg toen zijn vader en opa na de 
inundatie van Walcheren hard aan het werk 
waren om het land weer voor akkerbouw 
geschikt te maken. Woont met z’n echtgenote 
Marijke ‘pro-actief’ in een mantelzorgwoning 
op het erf, helpt Henk waar nodig met het 
bedrijf, dit kan ook de zorg voor Henk en 
Anne’s kinderen zijn.

Klimaatbestendige producten  
Met het afscheid nemen van de uien  
heeft de familie Aarnoutse sinds drie  
jaar de teelt van klimaatbestendiger 
kidney-bonen ter hand genomen. Het land 
ligt binnen de zone die de producent 
‘waarvan wij de groenten moeten hebben’ 
voor lokaal geteeld hanteert. Voorheen 
haalde die firma de bonen uit Midden- 
Amerika. De bonen voldoen aan het 
Planet Proof keurmerk voor duurzamere 
producten.

Extra water 
Van oudsher zijn de percelen van drainage 
voorzien, de akkerbouw was immers 
gebaat bij het snel afvoeren van het 
regenwater. Met het droger worden  
van de zomers wordt het vasthouden  
van water belangrijker. Wat kan een 
individuele akkerbouwer hiermee?  
Henk Aarnoutse:  ‘Je leest over peil 
gestuurde drainage: in droge perioden  
zet je het kraantje dicht, wat je dan  
hebt aan vocht kan er niet meer uit: een 
kostbare oplossing.’ In de buurt vangt een 
campingeigenaar zijn afvalwater op. Dit 
zou als de nood aan de man komt, een 
oplossing zijn, maar ook hier hangt een 
prijskaartje aan. ‘Een eigen waterreservoir 
zou eerder een oplossing zijn, maar vullen 
met alleen regenwater zou niet voldoende 
zijn.  Je zou je door drainage afgevoerde 
water naar je bassin moeten trekken.’ 

Vooralsnog blijft de landbouwer hopen 
dat hij, mits hij zijn land verwent en de 
capillaire werking weet te behouden, 
zonder extra wateraanvoer kan blijven 
boeren. 

ZEEUWS DELTAPLAN 
ZOET WATER
Peter Louwerse

Bij het Waterschap 
Scheldestromen zit ‘water’ 
sterk verweven in veel 
dagelijkse werkzaamheden, 
zoals het beheer van de 
binnenwateren en het 
afvoeren en zuiveren van 
afvalwater. Daarnaast is het 
waterschap actief in een 
groot aantal projecten op  
het gebied van zoet water. 
Het ‘Zeeuws Deltaplan Zoet 
Water’ is daarbij de kapstok. 

Middelburg

In dit plan worden vijf prioriteiten 
aangegeven: de basis van het water- 
systeem op orde brengen, zuinig omgaan 

met water, water langer vasthouden, 
water opslaan en water hergebruiken. 
Martijn van Kalmthout is beleidsmede-
werker zoetwater bij het Waterschap.  
Hij zegt: ‘Het doel is Zeeland in 2050 
weerbaarder te laten zijn tegen water- 
tekorten. Als we weten dat we zoet water 
niet kunnen aanvoeren en ook weten  
dat de neerslag valt op het moment dat 
we het niet kunnen gebruiken en dat  
het niet valt als je het nodig hebt, dan 
geeft dat handvatten voor onze aanpak. 
We moeten dus beter spreiden over het 
jaar. Het waterschap kan sturen met het 
watersysteem: sloten, watergangen, 
stuwen en gemalen.’ 

Twee procent zoet water
‘Maar slechts twee procent van het 
oppervlak van Zeeland is zoet binnen- 
water. Daarmee kun je dus slechts zeer 
beperkt sturen. De sponswerking zit in 
het land, niet in het oppervlaktewater. 
Op de 98 procent land en zout/brak 
water heeft het waterschap nauwelijks 
invloed. Het waterschap probeert het 
zoet water zo lang mogelijk vast te 

houden. De crux is dat het zoet water 
niet in het watersysteem komt maar dat 
we het vasthouden op plekken waar 
ruimte is. In de bodem dus.’

Zoals gezegd lopen er onder de  
paraplu van het Zeeuws Deltaplan  
Zoet Water een groot aantal projecten. 
Daarnaast lopen er nog tientallen 
projecten die getoetst worden aan de 
leidende principes van het Deltaplan. 
Deze projecten worden al dan niet 
gefaciliteerd door het Waterschap,  
van het leveren van geld of kennis tot  
het fungeren als trekker. Het Deltaplan 
heeft een looptijd van vijf jaar, van  
2022 tot 2027.

Zeeland is anders
Van Kalmthout legt uit dat Zeeland op 
twee cruciale kenmerken anders is  
dan andere provincies. ‘Zeeland is 
grotendeels gemaakt door mensen- 
handen. Door inpoldering is het mee-
groeien van de bodem door opslibbing 
stopgezet. De ligging van de bodem is 

Foto’s:  Loes de Jong
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Weg door Het Dijkwater. Foto: Loes de Jong.

Slechts twee  
procent van het 
oppervlak van 
Zeeland is zoet. 

Martijn van Kalmthout 

Geboren: Hulst, 1984
Woont: Middelburg
Opleiding: Aquatische Ecotechnologie 
HZ Vlissingen
Functie: Beleidsmedewerker zoetwater 
bij Waterschap Scheldestromen

relatief laag. Bovendien wordt het land 
omringd door zout water. Er zit veel zout 
water in de ondergrond. Het tweede 
belangrijke kenmerk is dat er geen grote 
rivieren zijn waarmee we zoet water 
kunnen inlaten. We zijn dus behoorlijk 
afhankelijk van hemelwater. Dat moet 
supergoed beheerd worden, want als je 
het uitmaalt dan is het weg. Brak water 
(als zoet water vermengd wordt met zout 
water) is voor veel functies zoals de 
landbouw niet meer bruikbaar.’

Trends
De medewerker van het Waterschap 
noemt als verwachte trends:
•  neerslag (meest in de laatste vier 

maanden van het jaar) en potentiële 
verdamping nemen toe

•  voorjaar en zomer krijgen een hoger 
neerslagtekort

•  zomer en nazomer is er een grotere 
kans op extreme zomerbuien

‘Voor Zeeland komt daar nog bij dat de 
druk op het gebruik van zoet water 
toeneemt (door de groei van bevolking  

en toerisme) en de spreiding van neerslag 
verandert. Er moeten langere periodes 
van droogte overbrugd worden.’

Living lab 
Er wordt  veel werk verzet met een 
beperkte inzet van mensen. Wel in nauwe 
samenwerking met de provincie en 
andere organisaties zoals ZLTO, gemeente 
Schouwen-Duiveland, HZ, Rijkswaterstaat 
en ZMf. De gemeente Schouwen- 
Duiveland heeft een Living lab ingericht. 
Dat is een innovatienetwerk dat door 
grensverleggende experimenten op zoek 
gaat naar oplossingen voor urgente 
vraagstukken, zoals het gebrek aan  
zoet water en verzilting op Schouwen- 
Duiveland. Waterschap Scheldestromen  
is één van de samenwerkingspartners 
binnen dit netwerk.

Fieldlabs
Op initiatief van de gemeente  
Schouwen-Duiveland, het waterschap en 
de provincie Zeeland zijn fieldlabs zoet 
water ingericht. Er zijn drie gebieden  
op Schouwen-Duiveland als fieldlab 

aangewezen, Brouwershaven-Zonne-
maire, Burghsluis en Het Dijkwater.  
Voor deze gebieden wordt samen met 
agrarisch ondernemers, het waterschap, 
de gemeente en (water)experts een  
visie ontwikkeld op een robuust klimaat-
bestendig watersysteem voor een 
duurzame landbouw. Deze visie wordt 
verder uitgewerkt tot een gebiedsplan 
waarin concrete maatregelen worden 
benoemd. 

Het Dijkwater
In januari 2023 is besloten het Fieldlab 
Dijkwater op te starten. Het Dijkwater  
is een kreekrest ten westen van  
Sirjansland met een watersysteem en  
een natuurgebied. Het Fieldlab wordt 
uitgevoerd in vier stappen:  
•  verkenning (opgaven, draagvlak, 

organisatie)
•  visie (analyse, opgaven op korte en 

lange termijn, mogelijke oplossingen)
•  planning (uitwerken mogelijke  

oplossingen, uitvoeringsplan) 
•  uitvoering (investeren) 

Tussen elke stap is er een go-no-go  
van betrokkenen en opdrachtgevers. 
De projectleiding berust bij de gemeente 
Schouwen-Duiveland en voor begeleiding 
en uitvoering is het bureau Waterfront 
ingeschakeld.

Peilverhoging
‘In februari 2023 is de verkenning 
uitgevoerd,’ zegt Van Kalmthout.  
‘Een belangrijke opgave is dat er in  
de zomer geen verdroging plaatsvindt.  
Met de omgeving moet gekeken worden 

Het Dijkwater  
is aangewezen  
als proef voor 
peilverhoging.

of er daar mogelijkheden zijn om het  
peil extra te verhogen. Denk aan twintig 
cm: tien cm om verdroging in de zomer 
tegen te gaan, de andere tien cm is dan 
beschikbaar voor de directe omgeving. 
Wie zitten er in het gebied? Wie kunnen 
dit zoete water gebruiken?’

In maart 2023 was de eerste gebieds- 
bijeenkomst gepland en de uitwerking 
van een eerste visie vindt plaats van 
maart tot juni. Dan zal de tweede 
gebiedsbijeenkomst plaatsvinden,  

Peter Louwerse is lid  
van de Wantijredactie.

waarna de definitieve visie wordt 
uitgewerkt. In september wordt de  
visie besproken en wordt de planning 
opgesteld.
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Zeven Walcherse boeren 
startten in 2010 een 
experiment om hemelwater 
vast te houden. Niet ieder 
voor zich, maar gezamenlijk, 
‘want er komen andere 
tijden.’ (Bob Dylan). 

Oostkapelle

De toename van droge zomers bracht dit 
gezelschap boeren ertoe om zoet water 
met een nieuwe logica te benaderen.  
Ze richtten in de driehoek Serooskerke, 
Oostkapelle, Vrouwenpolder ‘Stichting 
Waterhouderij Walcheren’ op met als 
doel: duurzaam waterbeheer en de 
zoetwatervoorraad vergroten. We 
spreken met Tim Moerman (Waterhoude-
rij) en Vincent Klap (Provincie Zeeland). 

Eigen waterbronnen
De zeven boeren zijn samen goed voor 
350 hectare grond. Tim Moerman van 
Loverendale Ter Linde is voorzitter van  
de stichting. Hij teelt op biologisch- 
dynamische wijze appels en peren, heeft 
samen met een compagnon een biolo-
gisch akkerbouw- en veeteeltbedrijf én 
beheert een natuurgebied. De overige 

boeren zijn een fruitteler en vier  
akkerbouwers met gewassen als uien, 
aardappelen, bloemkool en venkel.  
De diversiteit in bedrijfsvoering en areaal 
vormden geen belemmering, want ze 
gingen voor dat ene doel: een plan 
maken om ‘eigen’ waterbronnen te 
hebben en het lokale waterbeheer te 
verbeteren. Bij de uitvoering van het plan 
zijn onderzoekers, begeleiders en 
adviseurs betrokken. Dat zijn project- 
leider Marco Arts (hydroloog) van Bureau 
Aequator Groen & Ruimte, Deltares, 
Hogeschool Zeeland, Waterschap 
Scheldestromen en Vincent Klap van de 
Provincie Zeeland. De Water- 
houderij is mogelijk gemaakt door 
subsidie van de Provincie Zeeland, 
bijdragen van het Waterschap Schelde- 
stromen en van het Europees Landbouw-
fonds voor Plattelandsontwikkeling.

Afgevoerd water is weg
Merken de boeren iets van klimaat- 
verandering? Moerman: ‘De zomers 
worden langer met meer groeitijd,  
maar ook droger. De periode van 
november tot april is kansrijk om 
regenwater te bufferen, ook de  
watermassa’s van piekbuien waarop  
we getrakteerd worden.’ 

Maar heeft het waterschap juist niet de 
taak om overtollig water af te voeren? 
Klap:  ‘Dat is inderdaad historisch gezien 
een heel voorname taak van het water-
schap, maar de focus verandert. Boeren 
waren altijd tevreden met die wateraf-
voertaak van het waterschap, die ze  
in staat stelde hun land ook vroeg in  
het voorjaar te bewerken, maar de 

toenemende droogteproblematiek  
wijzigt hun opvatting. Meer en meer 
daalt het besef in dat afgevoerd water 
niet kan worden teruggehaald. Waar 
generaties lang waterschade hét schrik- 
beeld was, groeit nu de zorg over 
watertekort.’

Zoetwaterbellen
Klap: ‘Zeeland beschikt alleen aan de 
oostflank over externe zoetwateraanvoer. 
De rest van de provincie is afhankelijk van 
regenwater. Dat verzamelt zich op 
geschikte (hooggelegen zandige) plekken 
in zoetwaterbellen van waaruit beregend 
kan worden, mits de bel 15 meter dik is. 
Per onttrekkingsbron mag maximaal 
8.000 m3/groeiseizoen worden gewon-
nen, wat neerkomt op 80 mm. Een 
helikopter met apparatuur traceerde  
de zoetwaterbellen (Project FRESHEM). 
Klap wijst op zijn beeldscherm: ‘Kijk,   
de Waterhouderij maakt door slimme 
infiltratie een nieuwe bel in de kreekrug 
bij Serooskerke. Dat kan, simpel gezegd 
doordat zoetwater op zoutwater drijft  
en het tevens omlaag duwt.’

Natschade
De boeren van de Waterhouderij hebben 
de natschade – het obstakel dat in feite 
een alternatief waterregime blokkeert – 
voor de langere termijn bekeken.
Moerman: ‘we zagen een droge toekomst 

‘Van wie is  
de regen?’

ZEVEN  
WALCHERSE 
BOEREN 
HOUDEN 
HET HEMEL-
WATER VAST
Maya van Kempen

De boomgaard met appels en peren.

Het hemelwater niet afvoeren, maar vasthouden.

wantij  |  april 202314  wantij  |  maart 2023 15



Maya van Kempen is lid 
van de Wantijredactie. 

‘Jaarlijkse droogte-
schade doet je 
bedrijf de das om.’

aankomen, de trend tekent zich duidelijk 
af. Jaarlijkse droogteschade doet je 
bedrijf de das om! Terwijl er kansen zijn 
om water te bufferen door een verhoogd 
polderpeil in de winter in te stellen.  
Wij telden onze knopen en besloten  
het risico van natschade op lager 
liggende percelen voor lief te nemen.  
Als het zich voordoet, betalen we 
gezamenlijk de schade.’

Dynamisch peilbeheer
Samen met Waterschap Scheldestromen 
regelt de Waterhouderij een verhoogd 
oppervlaktewaterpeil in meerdere 
peilgebieden. Met stuwen wordt snelle 
afstroming voorkomen. Daarmee wordt 
meer water in het gebied geborgen  
en wordt de grondwaterstand hoger.  
De Waterhouderij regelt de watervoor-
raad in de zoetwaterbel door infiltratie  
met een peilgestuurd drainagesysteem. 
Klap: ‘Gebiedsgerichte weersvoorspellin-
gen vergemakkelijken het nemen van 
juiste maatregelen om natschade te 
voorkomen of beperken.’

Van wie is het water?
Soms schuurt het in de Waterhouderij. 
Moerman: ‘We zaten steeds op één lijn 
met het gezamenlijke doel: zoet water 
vasthouden. Maar nu komen vragen als: 

klopt het allemaal nog wel en van wie is 
de regen? Zolang het water de grond  
niet heeft bereikt is het van iedereen  
en niemand. Maar dan, als het in een 
ondergrondse zoetwaterbel zit?  
Is het water dan van jou omdat het  
onder jouw perceel ligt?’ Klap zegt 
hierover: ‘Op zich bepaalt de wet dat 
natuurlijk water van de eigenaar is van 
het perceel erboven. Maar het Water-
schap beheert het grondwater en 
eigenaren mogen daarom onder voor-
waarden een deel van het water onttrek-
ken. Voor actief geïnfiltreerd water is de 
situatie complexer, maar binnen een 
stichting als de Waterhouderij zijn daar 
onderling wel afspraken over te maken.’

Te vroeg of te laat
Moerman vervolgt: ‘We doen echt niet 
alles perfect en maken taxatiefouten met 
het dynamisch peilbeheer. We zijn soms 
te vroeg of te laat. Onze grootste fout 
was dat we verzuimden omwonenden  
te betrekken bij de Waterhouderij. Er 
ontstond ergernis, zeker toen het water 
in de tuinen niet zakte. Wij zaten in onze 
‘waterbubbel’. De fout is gerepareerd. 
Omwonenden staan achter ons en met 
hun inbreng kunnen ze meeprofiteren 
van ‘nat en droog’. ‘Als ieder exclusief 
voor het eigen bedrijf water profijtelijk 

Tim Moerman

Geboren: Gent, 1985
Woont in: Oostkapelle
Opleiding: Master 
sociologie Gent 
Loopbaan: Boer

gaat beheren, voorzie ik slechte praktij-
ken, zoals vijandschap tussen boeren die 
concurreren met water. Samenwerken, 
vrijwillig, in een stichting of vereniging 
levert veel meer op. Een nieuwe vorm 
van ‘governance’, besluit hij. Desgevraagd 
vindt Klap het experiment van de 
Waterhouderij geslaagd. Ook hij heeft 
vertrouwen in dit soort vormen van 
lokaal waterbeheer: het idee van de 
‘meent’ in een eigentijdse jas.*

Keukentafelsessies
Moerman: ‘De Waterhouderij organiseert 
keukentafelsessies. Het is nodig om die te 
laten begeleiden, zodat er inhoudelijk 
verschil van mening, wensen, ideeën en 
belangen voor het eigen bedrijf naar 
voren kunnen komen. Ik zit er niet als 
voorzitter, maar gewoon als deelnemer. 
Ik kan mijn belangen en visies ook vrijuit 
inbrengen. Marco Arts, projectleider 
(Aequator Groen & Ruimte) is onafhanke-
lijk en weet de afweging van persoonlijke 
en collectieve belangen in goede banen 
te leiden tijdens deze sessies.’

‘Niet meer meedoen aan de Water- 
houderij is geen optie. We proberen er 
steeds uit te komen en met elkaar 
verder te gaan!’

*’De Meent. Wat we gemeen hebben’. In dit boek 

bespreekt Thijs Lijster het idee van de aloude 

‘meent’ als mogelijkheid van samenwerking om 

nieuwe praktijken uit te proberen en te realiseren.

Tim Moerman van Loverendale Ter Linde (Oostkapelle) is voorzitter  
van Stichting  Waterhouderij Walcheren. Foto’s: Loes de Jong.

’s Heer ArendskerkeHet ‘Onze Lieve Vrouweputje’ was een bedevaartsplaats vanwege  
het zoete water. Nu is het een eigentijdse plek van bezinning.

Zoet kwelwater vanuit een kreekrug 
voedde sinds jaar en dag een oude bron, 
die midden in een zilt veenmoerasgebied 
lag. Het verhaal ging dat sinds Maria er 
verschenen was, mensen genazen door 
aanraking met het zoete water. Voor de 
aanleg van de A58 in 1973 moest het 
heggenlandschap van De Poel wijken  
en werd de bron zonder pardon dicht- 
gegooid.

Nieuwe bron 
Ginny Rentmeester uit ’s Heer Arends-
kerke herontdekte het Onze Lieve 
Vrouweputje. Hoort de bron niet bij  
de geschiedenis van ‘Goes 600 jaar’ 
(2005)? opperde ze. Ze kreeg bijval.  
Met plattegronden werd een nieuwe 
bron dicht bij de oude getraceerd en in 
2006 aangelegd. Vervolgens ging een 
groep vrouwen aan de slag. Ze richtten 
de ‘Stichting Vrouweputje’ op om  
‘een bezinningsplek te maken, waar 
geschiedenis, ecologie en spiritualiteit 
samenkomen.’ Ze huurden de kavel met 
de bron, lieten een poel graven, een 
labyrint en enkele bezinningsplekken 
maken en gebiedseigen singels planten. 

Bespiegelingen
De pioniers raakten vermoeid en in 2018 
trad een nieuw bestuur aan. Nel Bouwhuis 
(secretaris) vertelt dat ze met vrijwilligers 
het onderhoud verrichten. ‘Op de bron 
komen bezoekers van allerlei slag af,  

ook jonge mensen. Sommigen komen 
wandelen, anderen mediteren,  
wat mijmeren, het labyrint lopen,  
een ceremonie doen, met elkaar eten.  
En zijzelf? ‘Fijn om er te zijn. De plek geeft 
goede energie. Ik ben een nuchter mens, 
maar besef: er is meer. Ik zweef met m’n 
voeten in de klei.’

Voor meer informatie:
www.vrouweputje.nl

Onze Lieve Vrouweputje
bedevaartsplek, Oostweg 4458,  
’s Heer Arendskerke.
 
Er zijn altijd vrijwilligers welkom voor  
het onderhoud en gidsen om verhalen  
te vertellen. Tel. 06 43755680.

Maya van Kempen is  
lid van de Wantijredactie. 

‘Alles stroomt’  
(Heraclites, Pre- 
scocratisch filosoof,  
ca. 540 – 480 v. Chr.)

ZOETWATERBRON  
PLAATS VAN BEZINNING 
Maya van Kempen

Een verhaal van verandering en continuïteit

Foto’s:  Loes de Jong
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Geboren op de Boulevard in 
Vlissingen keek Don Monfils 
als kind uit over het water. 
Nu onderzoekt hij als docent 
architectuur met zijn 
studenten hoe water een 
plaats in de bebouwde 
omgeving moet krijgen.  
Want of er nu een tekort is 
aan water of juist te veel,  
we zullen er rekening mee 
moeten houden.

Roosendaal

‘Veel wetenschap zegt dat het klimaat 
verandert en het weer extremer wordt. 
Droogte, hitte, maar ook wateroverlast 
zullen steeds meer voorkomen.  
Daar moeten we iets mee, zowel in de 
gebouwde omgeving als daarbuiten.  
Tot nu toe was de reflex in Zeeland:  
we moeten het water buiten houden. 
Maar dat kun je niet eeuwig volhouden. 
We kunnen beter met het water mee- 
bewegen in plaats van tegenwerken. 
‘Building with nature’ wordt een belang-
rijk begrip: samenwerken met de natuur.’

Dijkverhogingen
Zijn analyse is: ‘Tot nu toe streden we 
vooral tégen het water. Dijken verhogen, 
zeearmen afdammen, polders droogpom-
pen. Dat zit in onze genen. Zeeland was 
maakbaar, dankzij de techniek die het 
denken en doen beheerst. Maar als je de 
dijken steeds hoger wil maken, worden  
ze ook breder. Dat betekent dat sommige 
mensen het uitzicht op het water 

MEEBEWEGEN  
MET HET WATER
Willem de Weert

Het drijvende huis aan de Koperwiekkade in Middelburg. Foto: Loes de Jong. 

Architect Don Monfils:

kwijtraken en anderen hun huis omdat 
daar de brede dijk komt te liggen.  
Besef je wat dat betekent voor die 
prachtige dorpskernen die nu pal tegen 
de dijken liggen? Met steeds hogere 
dijken red je het op de langere termijn 
niet. Op dit moment wordt bij Hansweert 
de duurste dijkversterking van Zeeland 
gebouwd (163 miljoen euro voor 5 km 
dijk). Dat kun je toch niet overal praktise-
ren? Het waterschap wordt onbetaalbaar. 
Je moet volgens mij creatief denken, 
andere oplossingen verzinnen, waarin  
je meewerkt met de natuur en niet 
tegenwerkt.’

Wereldwonder
Als ander voorbeeld noemt Monfils de 
Deltawerken. ‘Een staaltje van techniek 
dat een wereldwonder genoemd wordt. 
De Oosterscheldekering was de kroon  
op het werk. Maar wat bleek? In de 
Oosterschelde verdwijnen de slikken en 
schorren in rap tempo, terwijl de kering 
juist gebouwd is om de zoute natuur, 
samen met de visserij, te behouden.  
Zo zie je maar dat de natuur altijd 
verrassingen in petto heeft.’   

Eilandenrijk
Meebewegen met de natuur en het 
water. Hoe doe je dat? Projecten als 
Waterdunen, de Hedwigepolder en Plan 
Tureluur zijn volgens Monfils daar de 
eerste voorbeelden van. ‘Natuurlijk 
realiseer ik me hoeveel verzet daar tegen 
is. Je kunt niet zomaar de Zeeuw zijn land 
afpakken. Land dat notabene op de zee 
veroverd is. En dan teruggeven? Voor de 
natuur? Maar er staat meer op het spel 
dan de natuur. Het gaat om hoe we  
tegen de totale leefomgeving aankijken. 
Pak er een oude kaart van Zeeland bij.  

‘Het klimaat  
zit bij jongeren  
tussen de oren.’
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Willem de Weert is  
eindredacteur van Wantij. 

Willem de Weert is  
eindredacteur van Wantij. 

BEGRIJP KLIMAAT- 
VERANDERING  
IN DRIE UUR

De liefde voerde Sébastien Bourgeois (29) 
uit het Noord-Franse Lille naar Middel-
burg. Hij vond in Goes een baan als data 
engineer. Enkele jaren daarvoor was hij 
op vakantie in extreem weer beland. 
Overvloedige regenval in Spanje en een 
hittegolf in Groot-Brittannië. Je zou 
andersom verwachten.

MiddelburgIn drie uur op een speelse manier de klimaatverandering vanuit 
wetenschappelijk oogpunt  begrijpen. Dat kan door het spelen 
van ‘The Climate Fresk’, een in Frankrijk ontwikkeld kaartspel. 

Wetenschap
Dat zette hem aan het denken. Hij zocht 
als bèta naar wetenschappelijke inzichten 
en struinde het internet af. Het viel hem 
niet mee een samenhangend overzicht te 
krijgen tot hij kennis maakte met ‘The 
Climate Fresk’. Dat is een spel met 42 
kaarten. Met de hulp van een spelleider 

krijg je in groepjes van vier tot acht 
personen inzicht in het werk van het 
Intergovernmental Panel on Climate 
Change (IPCC). Hij ontdekte dat een 
heleboel problemen op onze wereld 
met elkaar samenhangen zoals 
bijvoorbeeld onze voeding, veeteelt, 
ontbossing en de uitstoot van broeikas-
gassen. Hij is zo enthousiast over het 
spel dat hij nu zelf coach is geworden 
en andere mensen, organisaties en 
bedrijven graag in drie uur tijd klimaat-
verandering leert begrijpen. De kosten 
van een workshop variëren naar gelang 
de aard van het gezelschap, bijvoor-
beeld profit of non-profit. 

Voor meer informatie:
www.climatfresk.og
sebastienbourgeois60@gmail.com 
(Engels of Franstalig)

Willem de Weert

Sébastien Bourgeois. Foto: Loes de Jong. 

Don Monfils

Geboren: Vlissingen, 1958
Woont: Rilland
Opleiding: HTS Bouwkunde; Rotterdamse Academie 
voor Bouwkunst
Loopbaan: WTS Architecten Vlissingen; sinds 2012 
docent ‘Built Environment’ Avans Hogeschool 
Roosendaal en Den Bosch

We leefden in een eilandenrijk omringd 
door water. Ik kan me voorstellen dat we 
straks weer in een soort lagune gaan 
leven. Met huizen op natuurlijke hoogtes, 
op terpen en eilanden. En niet meer  
in een steeds hoger bedijkte Delta.  
We laten het water weer de polders 
instromen waardoor ze vanzelf opslibben 
tot ze hoog genoeg zijn, wekken met het 
getij energie op en schakelen over op 
zilte teelten. Je kunt technieken ontwik-
kelen om plantjes beter bestand te 
maken tegen brak water. En wie weet 
komen er ooit opgespoten eilanden  
en steden vóór de kust: de Zeeuwse 
Wadden.’

Beeldvorming
‘In de ruimtelijke ordening heb je ook te 
maken met beeldvorming. De Kaloot was 
een strandje waar weinig mensen oog 
voor hadden. Ja, je kon er naar haaien-
tanden zoeken. Toen het plan gelanceerd 
werd om een containerkade op deze 
plaats aan te leggen, was in de ogen van 
de tegenstanders de Kaloot ineens het 
mooiste strand van Zeeland. Het is  
voor veel mensen lastig, het beeld hoe 
Zeelander nu uitziet, los te laten. Maar 
de zeespiegel trekt zich daar niets van 
aan, die stijgt gewoon door. Als je je niet 
op tijd reageert, ben je straks te laat.’

Arrogant
‘We zijn ook wat arrogant geworden. 
Vroeger haalde niemand het in zijn hoofd 
om in de laaggelegen natte poelgronden 
te gaan wonen. We vestigden ons op de 
kreekruggen. Als het waterschap vandaag 
de pompen stilzet, lopen grote delen van 
Zeeland onder. We vertrouwen wel erg 
op de techniek. Als je nu nieuwe huizen 
gaat bouwen, kies dan voor toekomstbe-
stendige locaties. Onder zeeniveau 
blijven bouwen, kost uiteindelijk veel 
meer dan nu bijvoorbeeld drijvende 
woningen bouwen.’ 

Boos
Monfils werkt dagelijks met jonge 
mensen en is niet pessimistisch. ‘Zaken 
zoals je woning isoleren, overschakelen 
van fossiele energie naar zonnepanelen 
en windmolens, elektrisch rijden en 
minder of geen vlees eten is gemeengoed 
geworden, zelfs een verdienmodel.  
Het klimaat zit bij de jongeren tussen de 
oren. Ik vertel ze wat dat aangaat weinig 
nieuws. En ze zijn niet allemaal zo boos 
als Greta Thunberg. Hoewel ik af en toe 
wel een complotdenker tegenkom.’

Drijvend huis
In het leven van Don Monfils is het  
water altijd aanwezig. ‘Ik ben geboren  
op de Boulevard in Vlissingen. Een tijd 
heb ik in een drijvend huis in Middelburg 

gewoond. Ik heb veel gedoken in de 
Zeeuwse wateren. Op vakantie ga ik 
liever naar de kust dan naar het  
binnenland.’

Monfils woont nu in Rilland. ‘Dat is  
wat de verdediging tegen water betreft 
de slechts gelegen plaats: ingeklemd 
tussen de Wester- en Oosterschelde.  
Eén voordeel is dat ik in ieder geval  
snel op de Brabantse Wal ben. Ook een 
optie is dat de Zeeuwen zich daarop 
terugtrekken. Maar ik denk niet dat  
ze daar op ons zitten te wachten.’

‘We kunnen het 
water niet eeuwig 
buitenhouden.’

Plompe Toren Burgh-Haamstede  
Foto: Loes de Jong. 
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VASTHOUDEN,  
BERGEN EN AFVOEREN

COLUMN

‘Pfff eindelijk pauze’. Hoe interessant ook, 
ik moest enorm plassen. Ik snelde de zaal 
uit richting toiletten. Er stond een flinke 
rij. ‘Dat ga ik niet redden’, dacht ik. Ik 
verlegde mijn looprichting naar buiten, 
stak de weg over en aangekomen bij de 

bosschage kon de rits open. Ik herinner 
me nu nog hoe groot de ontspanning was, 
totdat ik een stem achter mij hoorde.  
‘Wat bent u aan het doen meneer?’ Ik 
sloot vlug de rits en draaide mij om. Het 
was een politieagent die al met het 
bonnenboekje gereed stond. ‘Daarbinnen 
is een conferentie over waterbeheer. Ik 
leerde zojuist over de trits ‘vasthouden, 
bergen en afvoeren’. Ik moest enorm 
plassen en bergen was niet mogelijk want 
de wc’s waren bezet. Dus ik ben nu bij het 
laatste punt aangekomen … ‘. De agent 
beantwoordde dit relaas met een scheur 
uit haar bonnenboekje.
Boetes voor slecht waterbeheer zouden 
niet helpen, maar hoe wel om te gaan 
met het vasthouden en bergen van 
hemelwater? Eigenlijk is de oorzaak van 

te nat en te droog te veel verharding en te 
weinig groen. Van nature stroomt water 
zoals het graag beweegt: door de vaten van 
de natuur. Door poriën in humusrijke 
bodem, via de wortels richting de bladeren 
van planten en bomen en via kleine, 
kabbelende beekjes richting rivier en zee. 
Tijdens deze reis is water van grote 
betekenis voor alles en iedereen waar het 
doorheen en langs stroomt. Als we groots 
vergroenen begint die reis én de natuur al 
in onze eigen achtertuinen! Maar ook op 
onze landbouwgronden, bermen, pleinen 
tot aan de bosschages bij de schouwburg 
aan toe. 

Guido Krijger is medewerker  
van de Wantijredactie.

Guido Krijger

Samen met mijn collega’s 
van de opleiding Aquatisch 
Ecotechnologie luisterden 
we naar de nieuwste 
inzichten op het gebied  
van waterbeheer. Het was 
in de schouwburg van 
Middelburg (voorjaar 2001, 
als ik mij niet vergis). 

Foto: Ellen Schoenmakers

Dankzij u.

Een mooi en duurzaam Nederland voor iedereen! Dat is waar de Natuur en 
Milieufederaties zich voor inzetten. Bijvoorbeeld met Plan Boom. Door 
10 miljoen bomen in heel Nederland te planten, werken de Natuur en 
Milieufederaties samen met vrijwilligers en partners aan het verkleinen van 
de CO-2 uitstoot en maken we onze leefomgeving mooier, groener en 
gezonder. 

De Natuur en Milieufederaties ontvingen sinds 1996 een bijdrage van 
€  56,1 miljoen. Deelnemers van de Postcode Loterij: bedankt! Dankzij u 
kunnen wij de Natuur en Milieufederaties en meer dan 100 andere organi-
saties financieel ondersteunen. En dankzij u heeft de Postcode Loterij sinds 
1989 al ruim € 6,2 miljard aan goede doelen geschonken. Samen voor een 
betere wereld: postcodeloterij.nl

We komen 
ook op 
plekken
zonder 
postcode.
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advertorial

BERICHTEN VAN
Challenge 2050: Jongeren durven te dromen 

De grote uitdagingen van deze tijd, of het nu klimaatverandering, de stikstofcrisis of de woningnood  
is, vragen om vergezichten. Een stip op de horizon waar we naartoe kunnen werken. Challenge 2050  
gaat uit van de verbeeldingskracht van jonge mensen om te dromen over het jaar 2050 en hoe hun  
leefomgeving er dan uit moet zien. Jongeren uit heel Zeeland werken tijdens het zes maanden 
durende programma samen aan het vormgeven van hun ideeën. In de Zeeuwse Klimaatweek, 
van 30 oktober 2023 tot 5 november 2023, presenteren zij deze aan de Zeeuwse samenleving,  
zodat er concreet mee aan de slag kan worden gegaan.

Nieuwsgierig naar de dromen over Zeeland in 2050? Kijk op challenge2050.nl

Expeditie NEXT

Expeditie NEXT is hét Nationale Wetenschapsfestival voor kinderen tussen 6 en 12 jaar en vindt dit jaar plaats in Middelburg! Op 3 mei, 
midden in de meivakantie. ZMf doet samen met HZ hieraan mee in het programmaonderdeel Het woeste land. Op speelse wijze worden 
kinderen meegenomen in de jungle van alle wetenschap die bezig is met bijvoorbeeld zeespiegelstijging, zwerfvuil en schone energie. En 
boswachter Tim gaat op zoek naar de rugstreeppad in de stadsnatuur van Middelburg. Mis het niet! Expeditie NEXT is gratis voor kinderen, 
kaarten voor volwassenen kosten 7,50 euro.

Meer info: www.expeditienext.nl
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Loes de Jong is lid  
van de Wantijredactie.

REGEN REGEN
ALLERWEGEN
RECHTE STRALEN
WATER WATER
LANGS DE MUREN
LANGS DE PALEN
VALLEN VALLEN
LANGS DE BOMEN
NATTE AUTO’S 
GAAN EN KOMEN
LOODRECHT OP DE
DRUPPELZEGEN
OVERAL IS 
REGEN REGEN

Jan Hanlo (1912-1969)
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